
رونمایی از پروژه پایلوت مولدسازی 
میگوی کروما در چابهار

تراژدی فصلی شدن دریاچه ارومیه

گروه اقتصادی -  با حضور معاون پژوهش و فناوری سازمان تحقیقات 
آموزش و ترویج کشــاورزی، رئیس موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور 
و مدیران اســتان سیستان و بلوچستان، از پروژه پایلوت مولد سازی میگوی 

کروما رونمایی شد.
به گزارش موسسه تحقیقات علوم شیلاتی کشور، حسین جعفری، معاون 
پژوهش و فناوری سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی، در مراسم 
رونمایی از میگوی کروما در مرکز تحقیقات شــیلاتی آب های دور_ چابهار، 
ضمن گرامیداشــت هفته دولت، گفت: طبق برنامه وزارت جهاد کشاورزی، 
تولید میگو در کشور باید توسعه یابد. بنابراین لازم است توسعه آبزی پروری 

و محصولات شیلاتی به طور جدی پیگیری شود.
وی، افزود: با توجه به ظرفیت های کشور، این عدد دست یافتنی است که 
البته لازم است محققان علوم شیلاتی کشور با درایت و دانشی که دارند، خلأ 

ها را شناسایی کرده و در راه حل مشکلات، بیش از پیش بکوشند.
جعفری با اشــاره به بحث بومی ســازی و آداپته کردن میگوی کروما با 
شرایط اقلیمی کشور، عنوان کرد: با توسعه این گونه جدید، برداشت میگو بدون 
نیاز به ســرمایه گذاری در ایجاد ظرفیت جدید، افزایش یافته و کمک بزرگی 
برای معیشت سرمایه گذاران خواهد بود. ضمن اینکه با توجه به ویژگی های 
خاص و بازار پسند بودن میگوی کروما، صادرات و درآمدهای ارزی نیز رونق 

بیشتری خواهد گرفت.
وی، ابراز امیدواری کرد که در آینده نزدیک، با توسعه این گونه و انتقال 
دانش فنی پرورش آن به بهره برداران، شــاهد رشــد روزافزون صنعت میگو 

باشیم.
جعفری در پایان از تلاش های دکتر بهمنی، رئیس موسسه و محققان مرکز 

تحقیقات شیلاتی آب های دور_ چابهار، تقدیر کرد.
در ادامه محمودی بهمنی، با بیان اینکه از سال ۱۳۹۸ محققان علوم شیلاتی 
کشــور به دنبال معرفی گونه جدید و دستیابی به بیوتکنیک پرورش میگوی 
مقاوم به استرس دمایی و برخی بیماری ها در کشور بودند، گفت: دلیل اصلی 
این امر، بروز بیماری لکه سفید میگو در سال ۱۳۹۸ در منطقه گمیشان و تحمیل 
خسارت های بسیار برای سرمایه گذاران بود. ضمن اینکه بخش اعظم میگو در 

همان سال به دلیل کاهش ناگهانی دما از بین رفت.
بهمنی تصریح کرد: این در حالی است که میگوی اصلاح نژاد شده کروما 
که با اخذ مجوزهای لازم از سازمان دامپزشکی، سازمان حفاظت محیط زیست 
کشــور و سازمان شیلات ایران برای نخستین بار به همت موسسه تحقیقات 
علوم شیلاتی از فرانسه وارد کشور شد و مراحل قرنطینه، آداپتاسیون و نرسری 
آن با تلاش محققان مرکز تحقیقات شیلاتی آب های دور_ چابهار، با موفقیت 
سپری شد، می تواند طی ۳ تا ۵ سال آینده، جایگاه مناسبی در صنعت میگوی 

کشور پیدا کند و درآمد ارزی مطلوب و قابل توجهی داشته باشد.
این مقام مســئول، ادامه داد: در ســال گذشته ۵۸ هزار تن میگو در کشور 
تولید شــد که درآمد قابل توجهی برای کشــور به ارمغان آورد. در صورت 
پرورش میگوی کروما در نیمه دوم ســال، به ویژه در مناطقی که دما پایین تر 

است، این تولید به میزان قابل ملاحظه ای افزایش خواهد یافت.

گروه اقتصادی -  رئیس ســابق 
حوضه آبریز دریاچــه ارومیه گفت: 
اکنون ســطح تراز دریاچه نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل 60 سانتی متر 
کمتر اســت و تقریبا حدود یک و نیم 
میلیــارد متر مکعــب آب در دریاچه 
وجود دارد که می توان گفت یک دهم 
حداقل آبی است که دریاچه می تواند 

داشته باشد. 
مسعود باقرزاده کریمی ، درباره اما 
و اگرهای احیای دریاچه ارومیه اظهار 
داشت: اکنون دولت به شدت در حال 
آسیب شناســی این موضوع است که 
چرا تمهدیاتی که قبلا به کار بسته شده 
بود منجر به احیای دریاچه نشده است 
و هم بدنبال این است که چگونه بتواند 
از این چالش ها عبور کند، در هر حال 
مهم این اســت که اراده لازم برای احیا 
وجود داشته باشد، دولت ادعا دارد که 
این اراده را دارد ولی به نظر می رسد که 
هماهنگی بین بخشی کلید حل مسئله 

خواهد بود. 
یارانه ها بلای جان دریاچه 

ارومیه
وی بــا بیان اینکه بــرای احیای 
دریاچه باید بخش های مختلف تعامل 
درستی باهم داشته باشند، افزود: طبق 
آسیب شناسی که بنده انجام دادم، ما در 
این حوضه با ۵ چالش روبرو هســتیم 

کــه باید روی آنهــا غلبه کنیم، برخی 
چالش هــا فرابخــش و فراحوضه ای 
هستند، مثلا واضح است که طرح های 
توســعه در حوضه سازگار با حفاظت 
دریاچــه نیســت، از جملــه برنامه 
بلندمدت گســترش کشــاورزی و یا 
سوبســیدهایی که به آب و انرژی در 
سیاست های کلان کشــور داده شده 
برای نجات دریاچه بســیار آسیب زا 
اســت، زیرا وقتی آب و انرژی ارزان 
در اختیار باشــد و اشتغال مناسبی هم 
ایجاد نشود طبیعتا مردم به کشاورزی 
و بهره وری بسیار پایین از آب و انرژی 

روی می آورند.
تحریم ها با دریاچه چه کرد؟
رئیس سابق حوضه آبریز دریاچه 
ارومیــه تصریح کــرد: همچنین در 
قوانین و مقررات تعارضاتی داریم که 
همدیگر را نقــض می کنند، مثلا یک 
دســتگاه به یک قانونی استناد می کند 
و برنامه توســعه ای پیــاده می کند و 
دســتگاه دیگر به قوانین خود مراجعه 
و اســتناد می کند و رفتار دیگری دارد، 
در چالش هــای فرابخش و فراحوضه 
نیز گسترش فقر، بیکاری و تحریم ها 
باعث شــده امکان ایجاد شغل بیشتر 
فراهم نشــود و همه اینهــا در مقوله 

 چالش های فرابخش و فراحوضه دیده 
می شود.

لــزوم همکاری قــوا برای 
احیای برنامه های احیای دریاچه
وی با تاکید بر اینکه یک دستگاه 
امــکان حل موضوع را ندارد، دولت و 
حتی ســایر قوا باید همکاری کنند که 
ایــن چالش را حل کنند، گفت: مثلا از 
جمله نتایــج تعارضات در برنامه ها و 
طرح های توســعه ای دستگاه ها اینکه 
توســعه کشــاورزی کــه در اراضی 
شیب دار انجام می شود علیرغم ادعای 
اینکه از آب ســبز اســتفاده می کنند، 
از آبِ آبــی هــم در حوضه مصرف 
می شــود، یک مطالعه دانشگاهی هم 
اثبات کرده کــه در دیم کاری از منابع 

آب آبی کاسته می شود.
محلــی  برنامه هــای  از 
نمایندگان تا ادعاهای مالکیت آب
با  همچنیــن  باقرزاده کریمــی 
بیــان اینکه برخــی برنامه های محلی 
نماینــدگان مجلــس در تعــارض با 
ظرفیت های حوضه آبریز است، افزود: 
از جمله چالش های درون دســتگاهی 
نیز ناتوانی و ضعف در اجرای قوانین 
اســت، بی برنامگی در دســتگاه های 
اجرایــی موجــب شــده نتوانند به 

ظرفیت های مناسب برسند، علاوه بر 
اینها چالش های اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی هــم در حوزه وجود دارد، 
مثلا تفکیک های اســتانی منجر شده 
ادعاهایی در خصوص مالکیت آب در 
بالادست و پایین دست صورت گیرد 
کــه می تواند برای دریاچه آســیب زا 

باشد. 
بــه نفع یــک قــوم آب را 

مصادره نکنیم
وی بــا تاکیــد بر اینکــه ما باید 
نــگاه برابر به مســئولیت های آب در 
حوضه داشته باشیم، خاطرنشان کرد: 
نمی توانیم به نفع مجموعه و قومی که 
در کنار دریاچه زندگی می کنند آب را 
مصادره کنیم، آب برای همه اســت و 
باید به طور عادلانه بین همه تقســیم 
شــود، در هر حال اکنــون ما به لحاظ 
اجتماعــی و فرهنگــی در این زمینه 

ضعف داریم.
در تونل زاب به مشکل فنی 

برخورد کرده ایم
ایــن کارشــناس حــوزه آب و 
تــالاب در ادامه به برخی ضعف های 
اجرایی و اعتباری پروژه ها در راستای 
احیای دریاچه اشــاره و تصریح کرد: 
برخی اعتبارات مصوب شــده که هم 

ناقص و هم در زمان بســیار نامناسب 
در اختیار مجریان قرار گرفته اســت، 
مثــلا در تونــل زاب به مشــکل فنی 
برخورد کرده ایم و در حالی که زمانی 
ادعــا می کردیم ۹۸ درصد پیشــرفت 
فیزیکــی داریــم اکنــون ۸0 تــا ۸۵ 
درصد پیشــرفت داریم، به طور کلی 
 به لحــاظ حجم کار و اعتبارات عقب 

رفته ایم.
وی بیان داشــت: دریاچه ارومیه 
یک آزمایشگاه مستند و پرهزینه برای 
کشــور و پیشانی اقدام و رویکرد مهم 
دولت است که ببیند چه میزان می تواند 
از ظرفیت هــای علمــی، اجتماعی، 
دولتی و انتظامی کنــار هم برای احیا 

استفاده کند.
یک دهم حجــم دریاچه آب 

وجود دارد
باقرزاده کریمــی تــراز دریاچه 
را ۱270.۳7 متــر اعلام کرد و گفت: 
اکنون ســطح تراز دریاچه نســبت به 
مدت مشابه ســال قبل 60 سانتی متر 
کمتر اســت و تقریبا حدود یک و نیم 
میلیــارد متر مکعــب آب در دریاچه 
وجود دارد که می توان گفت یک دهم 
حداقل آبی است که دریاچه می تواند 
داشــته باشــد، بعبارت دیگر از میزان 

۱4 میلیــارد متر مکعب آبی که دولت 
مکلف است دریاچه را برساند تنها ۱0 

درصد موجودی آب دارد. 
با روند فعلی مصرف، نجات 

دریاچه بعید است
وی تاکید کرد: عــلاوه بر اینکه 
فرایندهــا به لحــاظ بارش ها و تغییر 
اقلیم به شدت سر ناسازگاری پیدا کرد 
و منطقه به شــدت خشک است، اگر 
مصرف آب در حوضــه و رویه ها به 
روال فعلی ادامه پیدا کند بعید اســت 
که دریاچه بتواند احیا شــود و شاهد 

پسروی بیشتر هم خواهیم بود.
فصلی  ارومیــه  دریاچــه 

می شود؟
رئیس سابق حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه خاطرنشــان کرد: دریاچه های 
مناطق نمیه خشــک اگر از مراحلی که 
تبخیر بیش از بارندگی اســت، عبور 
کنند و عمق آستانه ای را از دست بدهند 
به دریاچه فصلی تبدیل می شوند، یعنی 
در زمان بارندگی جریان های سطحی 
وارد دریاچــه شــده و بخش هایی را 
پرآب می کند، مجددا در فصل خشک 
تبخیر و از بین می رود، مانند آنچه برای 
دریاچه نمک قم اتفاق افتاده اســت، 
پیش بینی این اســت که اگر تمهدیات 
احیا درست عمل نکند، دریاچه ارومیه 

به دریاچه فصلی تبدیل می شود.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - سید احسان 
خاندوزی با بیان اینکه شفافیت هم در 
مورد بدهکاران بزرگ بانکی رخ داده و 
هم در مورد شــرکت های دولتی که تا 
پارسال در یک حاشیه امنی بودند و کسی 
خبر نداشت چه می کنند اظهار کرد: در 
این دولت برای اولین بار اطلاعات تمام 
شرکت های دولتی، اطلاعات مالیاتی و 
اطلاعات شرکت های بیرون از دولت و 

نهادهای عمومی شفاف می شود.
وزیــر امور اقتصادی و دارایی در 
خصوص فعالیت سامانه جامع املاک 
و اسکان گفت: این سامانه از سال های 

قبل وجود داشت اما این نقش پررنگی 
که در حوزه سیاســت های اقتصادی 
و مالــی بازی کــرد محصول تلاش و 
فشــاری بود که در آن زمانی که من در 
مجلس بودم آورده شد، در اصل قانون 
مالیات بر خانه های خالی وجود داشت 
و ما این را نگذاشتیم که هر وقت دولت 
پول کم داشت کسری بودجه را جبران 
کند بلکه برای این بود که جلوی کسانی 
که از خرید و فروش املاک درآمدهایی 
را به دســت می آورند و گرانی خانه را 
به مردم تحمیل می کنند بگیریم، همان 
اتفاقی که بهار و تابستان امسال افتاد و 

واقعاً اوضاع در این حوزه نامناســب 
است.

وی با اشــاره به اینکه مسأله این 
اســت که چرا دولــت و حاکمیت از 
ســال های قبل به ســراغ این موضوع 
نرفت، اظهــار کرد: رصد این موضوع 
برای این است که ما بدانیم چه تعدادی 
در ایران خانه دارند و چه تعداد مستأجر 
هستند، چون اگر این اطلاعات نباشد 
دولت نمی تواند اعمال نظر درســت و 
جامعی داشــته باشد، به همین جهت 
گفتیم سامانه املاک و اسکان قلب این 
قصه بوده و حتی اگر مالیات هم کمتر 

بگیریم به صرفه است.
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان 
اینکه ضعف اجــرای طرح مالیات بر 

خانه های خالی به دلیل نقص اطلاعات 
است یادآور شد: حتی در سال گذشته 
حمله شدیدی به سامانه صورت گرفت 
که دوستان در وزارت راه و شهرسازی 

اطلاعات را تکمیل کردند، متأســفانه 
یک فرهنگی در کشــور ما وجود دارد 
که خیلی از خرید و فروش ها در فضای 

رسمی صورت نمی گیرد و نیازمند الزام 
و فشــار و سخت گیری است و تا این 
سامانه خوب کار نکند اجرای این طرح 
ناقص خواهد بود، وقتی اطلاعات کامل 

نیست نه خوب می توانیم حمایت کنیم 
و نه نظارت داشته باشیم.

خانــدوزی تصریح کــرد: طبق 

آماری که تا تیرماه داشتیم ما برای ۵۳0 
هزار واحد مسکونی برگه مالیاتی صادر 
کردیــم، از این تعداد 60 تا 70 هزار نفر 
اعتراض کردند و عده ای هم پرداخت 

کردند و اکثریتی هم نه اعتراض کردند 
و نه پرداخت کردند که باید بدانند این 
مالیات ضریب می خــورد و در موقع 
فروش مشکل پیدا می کنند، فعلًا ابزار 

ویژه تری برای تمکین وجود ندارد. 
همچنین یکی از اهداف دولت این 
است که بتوانیم طرح مالیات بر مجموع 
درآمد را عملیاتی کنیم، لایحه اصلاح 
قانــون مالیاتی را آماده کردیم، اما برای 
پیاده سازی این نوع مالیات راهبردهای 
پیچیده ای وجود دارد لذا فعلًا برای ما 

در اولویت نیست.
وی به موضــوع اعطای وام های 
بــدون ضامن اشــاره و عنــوان کرد: 
قصه این وام بــدون ضامن ذیل طرح 
بزرگ تری اســت که اگر مردم خوش 
حساب باشند اصلًا لزومی ندارد که به 
دنبال ضامن بروند، حداقل بازنشسته ها 
و کارمندانــی کــه از بانکــی حقوق 
می گیرند باید بتوانند راحت تسهیلات 
دریافت کنند، گام دوم این است که تمام 
افرادی که حقوق بگیر هستند هم بتوانند 
این وام را دریافت کنند. در حال حاضر 
نزدیک بــه 600 هزار نفــر وام بدون 
 ضامن زیر ۱00 میلیون تومان دریافت 

کردند.
وزیــر اقتصاد تصریــح کرد: در 
مواردی هم که در این زمینه تخلف شد 
آنجا که به اطلاع بازرسی ما در وزارت 
اقتصاد رسید بدون هیچ گونه اغماضی 
برخورد و رئیس شعبه برکنار شد، یک 

بخــش دیگر موارد هم تخلف نبود اما 
نارضایتی مردم را در پی داشــت که در 
خصوص آن با بانک ها در حال مذاکره 

هستیم.
 خاندوزی در خصوص رویکرد 
دولت جدید در خصوص شــفافیت 
در حــوزه اقتصادی اظهار کرد: البته که 
مقاومت های زیادی در مسیر شفافیت 
بوده و هست، در موضوع ابربدهکاران 
بانکی هم این موضوع وجود داشــت، 
بــرای اولین بار در تاریــخ بانکداری 
کشــور مردم می توانند به راحتی به نام 
ابربدهکاران بانکی دسترسی پیدا کنند، 
این شــفافیت اول کمک می کند که آن 
شرکت ها به دلیل ترس از آبرو، اعتبار 
و موقعیت زودتــر بدهکاری خود را 
پرداخت کنند، ثانیاً نظام بانکی انضباط 

پیدا می کند.
وی یادآور شد: این شفافیت هم 
در مورد بدهــکاران بزرگ بانکی رخ 
داده و هم در مورد شرکت های دولتی 
که تا پارسال در یک حاشیه امنی بودند 
و کسی خبر نداشت، در اصل ما اموال 
مردم و دولت را دســت کسی دادیم که 
بــه بدترین نحو آن را مدیریت کرده و 
آخرش هم هزار ضرر و زیان به آن وارد 
کرده، لذا قرار است در این دولت برای 
اولین بار اطلاعات تمام شــرکت های 
دولتــی، اطلاعات مالیاتی و اطلاعات 
شرکت های بیرون از دولت و نهادهای 

عمومی شفاف شود.

وزیر اقتصاد:

اگر مردم خوش حساب باشند 
اصلا لزومی ندارد برای وام 

ضامن بیاورند
وزیر اقتصاد گفت: حداقل بازنشسته ها و کارمندانی که از بانکی که حقوق می گیرند باید بتوانند راحت 

تسهیلات دریافت کنند.

گروه اقتصادی - مشاور رئیس  
سازمان بورس در امور سهام عدالت از 
دو برابر شــدن سود این سهام خبر داد 
و گفت: این موضوع در حال بررســی 
است که سود ســهام عدالت در 6 ماه 
دوم سال طی دو مرحله پرداخت شود.

پیمان حدادی در نشست خبری 
با بیان اینکه ۳۱ اســتان و ۳0 شرکت 
سرمایه گذاری اســتانی وجود دارد، 
اظهار کرد: پرتفوی اســتان تهران باید 
به دو شــرکت سرمایه گذاری تهران و 
البرز تقســیم و بر این اساس شرکت 
ســرمایه گذاری اســتانی البــرز باید 
ثبت شــود که متولی این امر سازمان 
خصوصی ســازی اســت و شرکت 
سرمایه گذاری استان البرز در مرحله 

ثبت قرار دارد.
 2۸ تاکنــون  داد:  ادامــه  وی 
اســتان ثبت شــده اند، کارهای ثبت 
شرکت ســرمایه گذاری استان تهران 
درحال انجام اســت اما استان سمنان 
علی رغم پیگیری های انجام شــده و 
نامه های ســازمان بورس به مدیران 
شــرکت و حتی به استانداری سمنان، 
همکاری های لازم را انجام نداده است 
و به نظر می رسد باید از طریق مراجع 

قضایی پیگیری شود. همچنین مدارک 
شــرکت های قزویــن و چهارمحال 
بختیاری برای بازگشــایی نماد کامل 
نیست. مشاور رئیس سازمان بورس در 
امور سهام عدالت با بیان اینکه به طور 
کلی نماد 26 شــرکت سرمایه گذاری 
استانی پس از ازادسازی سهام عدالت 
بازگشایی شــد، گفت: هیات مدیره 
هفت شــرکت به دلیــل عدم رعایت 
مصوبات شــورای عالی بورس سلب 
صلاحیت شــده اند و به همین دلیل 
توکن آن ها در ســامانه کدال غیرفعال 
شد و امکان بارگذاری اطلاعات مالی 

در کدال را ندارند.
دلایل بســته شــدن نماد 
ســرمایه گذاری  شــرکت های 

استانی
حدادی در مورد دلایل بسته شدن 
نمادهای شرکت های سرمایه گذاری 
استانی توضیح داد: روش حسابداری 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی 
اشــتباه انجام شده بود، به همین دلیل 
شــورای عالی بورس جدید در سال 
گذشــته تاکید کرد کــه این مورد باید 
براساس اســتانداردهای حسابداری 
صــورت بگیــرد. وی با بیــان اینکه 

نمادهای شرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی بازارگردان نداشتند، گفت: 
شــورای عالی بــورس قبلا مصوب 
کــرده بود صندوق توســعه بازار کار 
بازارگردانــی این نمادها را انجام دهد 
اما منابعی وجــه نقد برای این منظور 
در اختیار این صندوق گذاشــته نشد. 
از طرف دیگر شــورای عالی بورس 
در دولــت قبل این صنــدوق را ملزم 
کرده بود قیمت این ســهام را نزدیک 
بــه قیمت NAV نگــه دارد درحالی 
که ایــن موضوع در حیطه بازارگردان 
نیست و بازارگردان در راستای کمک 
به نقدشوندگی سهم فعالیت خواهد 
کرد. مشاور رئیس سازمان بورس در 
امور سهام عدالت افزود: از طرف دیگر 
نهادهای امنیتی این موضوع را مطرح 
کردند که زمانی که نمادها بسته نشده 
بود، اشخاص مختلف با خرید درصد 
کمی از شــرکت ها، امکان در اختیار 
گرفتــن مدیریت آن ها را در دســت 

می گیرند.

حدادی در مورد زمان بازگشایی 
ایــن نمادها توضیح داد: نمادها بعد از 
برگزاری مجامــع و اصلاح آیین نامه 
ازادسازی ســهام عدالت بازگشایی 
می شــوند. البته نوبــت اول مجامع 
شــرکت ها در اوایل ســال ۱400 در 
۱۸ اســتان برگزار شد و به حد نصاب 
هم نرســید و  سپس دادستانی جلوی 
برگــزاری آن را گرفت. زیرا مجامع به 
صورت الکترونیکی برگزار می شد و 
فقط سهام دارانی امکان شرکت در آن 
را داشتند که ســجامی شده بودند که 
این موضوع بر خلاف قانون تجارت 
اســت. از طرف دیگر سازمان بورس 
وقت اسامی افراد تایید صلاحیت شده 
برای هیات مدیره را اعلام نکرده بود و 
برای هیئت رئیسه مجامع افراد دولتی 
توســط شورا و نه سهامداران انتخاب 
شده بودند. وی ادامه داد: بر این اساس 
در شــورای عالی بورس پیشنهاد شده 
است که مجامع به صورت الکترونیکی 
و حضوری برگزار شــود که البته این 

موضوع هنوز مصوب نشــده است. 
همچنین هر زمانی شورا مصوب کند 
فراخوان ثبت نام متقاضیان برای ثبت 
نام در هیات مدیره این شرکت ها اعلام 
می شود. البته برای افرادی که سال قبل 
ثبت نام کرده و تایید صلاحیت شده اند 
پیامک تایید ارسال می شود و این افراد 
نیازی به ثبت نام مجدد ندارند. مشاور 
رئیس ســازمان بورس در امور سهام 
عدالت با تاکید بر اینکه فرایند برگزاری 
مجامع بین 4۵ تا 60 روز زمان نیاز دارد، 
اظهار کرد: بنابراین نمادها حداقل تا 60 

روز اینده بازگشایی نخواهند شد.
امــکان فــروش ۶۰ درصد 
از ســهام عدالت وجود نخواهد 

داشت
حدادی در ادامه با اشاره به امکان 
فــروش 60 درصد از ســهام عدالت 
برای مشــمولان این ســهام در سال 
۱۳۹۹ گفــت: این موضــوع یکی از 
دلایل ریزش بازار در آن ســال بود به 
همیــن دلیل احتمالا امکان فروش 60 

درصدی برای هیچکدام از مشمولان 
وجود نداشته باشــد. در آن زمان ۳.۵ 
نفر از سهامداران روش مستقیم، سهام 
عدالــت خــود را فروختند که باعث 
شــد ۱4 هزار میلیارد تومــان از بازار 
خارج شود. به همین دلیل فروش سهام 

عدالت باید به تدریج صورت بگیرد.
وی ادامــه داد: در ایــن راســتا 
اقداماتی انجام شده است تا مشمولان 
به نگهداری سهام خود تشویق شوند 
که راه اندازی ســامانه ستاره و امکان 
توثیق سهام عدالت از جمله آن است.

تعیین تکلیف سهام عدالت 
متوفیان

مشاور رئیس سازمان بورس در 
امور ســهام عدالت در ادامه در مورد 
آخرین وضعیت انتقال ســهام عدالت 
متوفیان به وراث نیــز توضیح داد: از 
4۹ میلیون نفر مشــمول سهام عدالت 
حدود ســه میلیــون و ۵00 هزار نفر 
فوت کرده اند کــه در این میان برخی 
وارثین هم فوت شــده اند. برای انتقال 

ســهام این روش پیشنهاد شده بود که 
وراث به صــورت حضوری به دفاتر 
خدمات الکترونیک مراجعه کنند که 
این روش بســیار زمان بر بود. حدادی 
افزود: بنابراین قرار شــد این فرایند به 
صورت الکترونیکــی و با همکاری 
شرکت ســپرده گذاری مرکزی و قوه 
قضاییه تا شــهریورماه انجام شود. اما 
به نظر می رســد قوه قضاییه در ارسال 
اطلاعــات به ســپرده گذاری کمی از 

برنامه عقب است.
سود سهام عدالت دو برابر 

می شود
وی در ادامه با بیان اینکه ســود 
ســهام عدالت عملکرد ســال ۱400 
دو برابر می شــود، عنوان کرد: بنابراین 
مشمولانی که سهام عدالت یک میلیون 
تومانی دارند امســال دو میلیون تومان 
و مشمولانی که ســهام عدالت ۵۳2 
هــزار تومانــی دارند امســال حدود 
یک میلیون و ۱00 هزار تومان ســود 
دریافت می کنند. مشاور رئیس سازمان 
بورس در امور ســهام عدالت با اشاره 
به پیشنهادی مبنی بر واریز سود سهام 
عدالت طی دو مرحله اظهار کرد: این 
موضوع باید به تصویب شورای عالی 

بورس برســد. البته تحقق آن منوط به 
این اســت که ۳6 شرکت سرمایه پذیر 
ســودهای خود را به موقع پرداخت 
کنند. شــورا از پرداخت دو مرحله ای 
سود در 6 ماه دوم سال استقبال می کند.

پرداخــت ســود ۱۳ شــرکت 
غیربورسی در پایان شهریور

حدادی در مورد سود ۱۳ شرکت 
غیربورســی موجود در پرتفوی سهام 
عدالت نیز توضیــح داد: طبق مصوبه 
ماه قبل شــورای عالی بورس، ســود 
این شــرکت ها بعد از اعمال افزایش 
سرمایه از محل آورده نقدی و مطالبات 
حال شده شــرکت ها توسط سازمان 
خصوصی سازی در پایان شهریورماه 
با همکاری شــرکت ســپرده گذاری 
پرداخت می شــود. هم اکنون سود در 

خزانه دولت قراردارد.
وی ادامه داد: از این ۱۳ شــرکت 
سه شــرکت بورسی شدند و در 6 ماه 
دوم ســال حداقل 4 شــرکت دیگر 
در بازار ســرمایه پذیرش می شــوند. 
همچنین مراحل ثبــت هلدینگ این 
شــرکت ها درحال انجام است و این 
هلدینگ به 4۹ میلیون نفر مشــمول 

سهام عدالت تعلق دارد.

مشاور رئیس سازمان بورس اعلام کرد؛

سود سهام عدالت امسال دو برابر می شود

قصه این وام بدون ضامن ذیل طرح بزرگ تری اســت که اگر مردم خوش حســاب باشند 
اصــلًا لزومی نــدارد که به دنبال ضامن بروند، حداقل بازنشســته ها و کارمندانی که از 
بانکی حقوق می گیرند باید بتوانند راحت تســهیلات دریافت کنند، گام دوم این اســت که 
تمام افرادی که حقوق بگیر هســتند هم بتوانند ایــن وام را دریافت کنند. در حال حاضر 
نزدیــک بــه ۶۰۰ هزار نفــر وام بدون ضامن زیــر ۱۰۰ میلیون تومــان دریافت کردند.

گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کنفدراســیون صادرات با بیان اینکه 
اســتفاده از رمزارز بــرای واردات 
خودرو امکانپذیر است، گفت: در دنیا 
هنوز رمزارز برای تجارت به رسمیت 
شــناخته نشده لذا برای واردات باید 

توافق دوجانبه صورت گیرد.
محمد لاهوتی در مورد استفاده 
از رمزارزهــا در تجــارت خارجی، 
اظهار کــرد: اســتفاده از رمزارز در 
شــرایط کنونی اقتصاد ایران یکی از 
ابزارهای مهم در حوزه واردات است 
و در آینده احتمالاً در حوزه صادرات 
هم قابل استفاده و کمک کننده باشد. 
اما با توجه به اینکه هم اکنون منشــأ 

اســتخراج رمزارز برای دولت مهم و 
مبنای اســتفاده هم برای رمزارزهای 
مجاز اســت بنابراین فعلًا در حوزه 

واردات عملیاتی شده است.
رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایران افزود: اســتفاده از رمزارزها در 
حــوزه واردات تقریباً موفق هم بوده 
و طبق اعلام سازمان توسعه تجارت 
ایران، ســه هفته پیش ۱0 میلیون دلار 
رمزارز در حوزه واردات استفاده شد.
وی با اشاره به واردات خودرو با 
استفاده از رمزارزها، گفت: در حوزه 
خــودرو که یک حوزه حساســیت 
برانگیز برای بانک مرکزی و وزارت 
صمت است و به نوعی باید با ارزهای 

صادراتی، واردات انجام شود و طبق 
گفته ها به نظر می رسد که قرار نیست 
ارز نیمایــی به واردات خودرو تعلق 
گیرد، بنابراین استفاده از ارز صادراتی 
و رمزارز می تواند کمک کننده باشد.

لاهوتی افزود: نکته حائز اهمیت 
این است که فعلًا در دنیا تنها کشوری 
کــه در تجارت خارجی رمزارز را به 
رســمیت شــناخته ایران است و به 
همین جهت در حوزه واردات کمک 

کننده تأمین ارز باشد.

عضــو هیأت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی تهران با بیان اینکه باید منشأ 
رمزارز از ســوی ارائه کننده اعلام و 
قابل تأیید باشــد، ادامه داد: با توجه 
به اینکه شــرط اســتفاده از رمزارز، 
اســتخراج قانونی و با مجوزی بوده 
که توســط بانک مرکزی قابل رصد 
اســت، لذا می تواند نقش مؤثری در 
تسهیل تجارت خارجی داشته باشد.

وی تصریح کرد: البته هیچ بانک 
مرکــزی در دنیا هنوز رمزارز را برای 

تجارت به رســمیت نشناخته است، 
بنابراین وضعیت استفاده از این ابزار 
در تجارت به نحوه توافقات دوجانبه 
ایران و کشورهای مبدا برمی گردد و 
اگر آن کشــورها بپذیرند قطعاً امکان 

پذیر است.
لاهوتــی با بیان اینکه اســتفاده 
از هر شــیوه ای کــه محدودیت های 
فعلــی را دور بزنــد، مفیــد خواهد 
بود، گفت: هر روشــی که در شرایط 
تحریمــی به مــا فرصــت حضور 

مؤثــر در تجــارت خارجی را بدهد 
کمک کننده اســت مشروط بر اینکه 
 کشورهای هدف نیز پذیرنده رمزارز 

باشند.

رئیس کنفدراسیون صادرات:

استفاده از رمزارز برای واردات خودرو امکانپذیر است
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